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Bivša Šneperska gozdarska šola 
in gozdarstvo na Slovenskem. 

Leta 1869. odprla se je s pomočjo narodnega de
želnega zbora kranjskega niža gozdarska šola v S n e -
p e r k u , na grajščini kneza Schonburg-Waldenburga. 
Blagi knez, vnet za povzdigo gozdarstva in kmetijstva 
po slovenskih deželah, je prostor za šolo in stanovanje 
učencem brezplačno prepustil, zraven pa tudi svojim 
gozdarjem ukazal, naj bodo u č i t e l j i tej šoli. In res 
j e postal prvi učitelj in vodja šole visi gozdar gosp. 
B o d e n s t e i n in drugi učitelj gozdarski asistent gosp. 
F u r l a n . Prvi dve leti je to šolo obiskovalo 9 učencev 
in drugi dve leti pod vodstvom gosp. gozdarja L a s k y a 
in kasneje pl. O b e r e i g n e r j a , če se ne motim, zopet 
9 učencev. Študije dokončalo je toraj 18 učencev. Pod 
vodstvom gosp. Bodenstein-a, kateri je bil temeljito 
učen, so učenci dobro napredovali, in to posebno radi 
tega , ker j e znal še tako suh predmet zanimivo razla
gati in ker je ljubil učence in stvar, kateri je posvetil 
svoje moči. — Kdor je oni čas naše ,,Novice" pazljivo 
čital , našel je mnogo dobrih člankov o gozdarstvu v 
njih. In komur j e znano razvijanje društvenega živ
ljenja po ložki dolini, mora priznati, da so učenci te 
šole z ubranim petjem itd. mnogo k temu pripomogli. 

Pred nekaj leti me je vprašal nek deželni poslanec, 
kaj je prav za prav v z r o k prestanka šneperske goz
darske šole, in jaz sem te vzroke naštel: ,,Šola je bila 
nižja, toraj je njen namen le nižje gozdarsko osobje 
izrejati. Učenci pa , ki to šolo obiskujejo, menijo, da 
bodo k o j , ko izstopijo, više gozdarske službe posedli. 
Učenci, stopivši iz šole, pogledajo po svetu in spoznajo, 
da so se motili. Morali so študije nadaljevati ali pa 
niže gozdarske službe sprejeti. — Drugi vzrok je pa 
ta, da so bili učitelji ob enem tudi oskrbniki grajščine. 
Skrbeli so zato v prvi vrsti za grajščino in še le v 
drugi vrsti za šolo." *) 

*) Po poročilu deželnega odbora v stenograf. zapisniku 
zborovem leta 1875. je bila gozdarska šola šneperska opu
ščena iz mnozih vzrokov, katerih glavna vzroka bila sta dva: 
eden je ta, da knezovi gozdarji so dobili več posla za oskr
bovanje grajščinsko in so se s tem odtegnili šoli gozdarski, — 
drugi pa je bil ta, da je deželni odbor za gotovo pričakoval 
ustanovitev n i ž j e k m e t i j s k e šo le na D o l e n j s k e m , v 
kateri bi se bila učila tudi gozd o re j a. Al to upanje spla
valo je po vodi. Vred. 
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Na razvalinah nekdanje sneperske šole nastane zdaj 

vprašanje: je li bila šneperška gozdarska šola na kak 
dobiček za g o z d a r s t v o na Slovenskem? 

Kolikor mi je znano, je 13 učencev te šole ali pri 
grajščinah ali pa v cesarskih gozdarskih službah. Dva 
sta umrla, eden se je izneveril gozdarstvu, eden je doma 
na svojem posestvu in o enem ni znano, kje da je. Ne
kateri učenci, izstopivši iz sneperske šole, so svoje štu
dije nadaljevali. Tako je Julij K o s m a č izvrstno do
končal Križevačko gozdarsko šolo. pa kmalu potem 
umrl. Bil bi veliko koristil svoji domovini. Blag mu 
spomin! Drugih 13 opravlja javne službe, kakor po
vedano. 

Imel sem priložnost govoriti z veščimi nemškimi 
gozdarji, kateri pri nas služijo, in vsi so mi zaterjevali, 
da so šneperski učenci v svojih službah dobri gozdarji, 
zanesljivi v službi in ponosni na svoj stan. Pri ljud
stvu si znajo zaupanje s tem pridobiti, da strogo pa 
pravično svoje dolžnosti spolnujejo. 

Jasno je toraj, da je bila šneperška gozdarska šola 
potrebna in za gozdarstvo na Slovenskem občekoristna. 
Ustanovitelji te šole smejo ponosni biti, kajti, čeravno 
šola ni bila brez pomanjkljivosti, vendar se je v nji 
precejšnje število spretnih gozdarjev zredilo, kateri ko
ristijo gozdarstvu na Slovenskem! 

Potrebo, da se morajo gozdarji za gozdno varstvo 
in tehnično pripomoč v gozdarski šoli učiti, spoznajo 
vsi pošteni gozdarji na Slovenskem, samo v tem niso 
edini, kako bi se gozdarstvo kakor predmet nekaj ur 
na teden razlagalo, ali pa da bi gozdarski nauk se iz-
k l j u č l j i v o učil le v g o z d a r s k i h učilnicah. 

Temu, menim, da ne bode nobeden ugovarjal, da 
je posebno Kranjska največ z g o z d o m zraščena in 
ljudje mnogo mnogo dohodkov iz gozdov dobivajo. Naši 
časopisi so uže mnogokrat poročali, kako so se jeli gozdi 
neusmiljeno sekati. Pri tem kažejo posebno na Notranjsko 
in Gorenjsko, rekši: češe bodo gozdi tako pokončevali, 
zapustiti bodo morali Notranjci in Gorenjci svoje kraje 
in se preseliti drugam. Kdor ve, koliko novih žag po
sebno na Gorenjskem deluje in komur je znano, koliko 
le3a se po železnici v Trst izpelje, da se ga na No
tranjskem vsako leto več poseka, kakor ga priraste, 
bode rad gori omenjenim novinam pritrdil. 

Da je v Istriji, Dalmaciji in Notranjski kras, to je 
menda tudi vsakemu znano. 

V naših gozdih se bode moralo pravilno gospodariti 
in kras p o g o z d i t i . Zato pa nimamo dosti niti višega 
niti nižega gozdarskega osobja. In ko smo brali poro
čila naših srednjih šol, smo žalostno opazili, da si ni 
zopet noben učenec gozdarstva za svoj poklic izvolil. 
Ni se treba čuditi, če nam bodo še v prihodnje tujci 
gospodarili, kleli nas in naš jezik, kajti gozdarji so ve
činoma zagrizeni nemčurji. 

Prejšnji narodni deželni zbor je vkljub temu, da 
so mu vse vlade nasprotovale, vendar nekoliko za gozdar
stvo skrbel in s tem pokazal, da zna gospodarsko vpra
šanje pri nas ceniti. Znano j e , koliko se je napenjal 
za ustanovitev nižje k m e t i j s k e šole, a posrečilo se 
mu ni, vstvariti jo ! 

Na pogozdenji K r a s a in ohranitvi gozdov, kateri 
se še zdaj pri nas nahajajo, mora visoki vladi ležeče 
biti vsaj toliko, da šolo za g o z d a r s t v o ustanoviti 
pripomore. 

Naj naši deželni in državni poslanci blagovolijo 
vprašanje o ustanovitvi gozdarske šole temeljito študi
rati in na to delati, da se bode vsaj nekaj doseglo. Oni 
lahko kažejo na Češko, Moravsko, doljno Avstrijo, kjer 
imajo lepo število gozdarskih ali kmetijskih šol. Le 
pri nas, kjer je gozdarstvo na najniži stopinji in bi bila 

enaka šola krvavo potrebna, nimamo vkljub tolikolet-
nemu napenjanju nobene! 


